
آزاده صالحی - حوزه موســیقی یکــی از پرچالش ترین 
حیطه های هنری درســال های اخیر بوده است. نضج گرفتن 
موسیقی پاپ و مصرفی و درعین حال، کمرنگ  شدن موسیقی 
اصیل ایرانی از مهم ترین مسائلی بوده است که اهالی موسیقی 
دست کم دریک دهه اخیر نسبت به آن ابراز نگرانی کرده اند. 
گفت وگو با امیرحسین سمیعی مدیرکل دفتر موسیقی وزارت 
فرهنگ  فرصتی را فراهم کرد تا با او صرف نظر از مطرح کردن 
چنین مباحثی، درباره روند موســیقی معاصر نیز به گفت وگو 

بنشینیم.
کارنامه موســیقی خودتان را در دوره ای که گذشت چطور 

ارزیابی می کنید؟
زمانی که من اوایل دی ماه سال گذشته به این سمت منصوب شدم، 
جشنواره نواحی تقریبا به مراحل آخر رسیده بود و چون دخل و تصرفی در 
برگزاری آن نداشتم، این جشنواره به کمک دوستان اهل فن به سرمنزل 
مقصود رسید، البته من هم خط مشی خود را برای موسیقی نواحی به 
دبیر جشنواره اعلام کردم. در جریان برگزاری جشنواره موسیقی فرصت 
بیشتری وجود داشت تا به برنامه ریزی بپردازیم و یک تغییر اساسی در 
جشنواره ایجاد کنیم که به یاری خدا این مسئله به همت دست اندرکاران 
و دبیر جشــنواره صورت گرفت. درواقع، هدف اصلی من در بدو ورود، 
عملی کردن طرح عدالت فرهنگی بود. کما این که بخشی از جشنواره 
موسیقی فجر را در مناطق جنوب تهران یعنی فرهنگسرای بهمن برگزار 
کردیم و هنرمندان صاحب نامی درآنجا به اجرای برنامه پرداختند. این 
حرکت بااستقبال زیادی از ســوی مخاطبان روبه روشد و ما توانستیم 
دربحث عدالت فرهنگی ازمنظر جغرافیایــی گام بلندی برداریم. یکی 
دیگر از حرکت هایی که انجام داده ایم توجه ویژه به موســیقی نوجوان 
بوده است. درعین حال، به افزایش ســالن ها پرداخته و سعی کرده ایم 
بخش های موسیقی پاپ را تقویت کنیم تا بتوانیم نظارت بیشتری روی 
آن داشته باشیم. حمایت از ارکسترهای جدید نیز از دیگر فعالیت های ما 
بوده است که درجشنواره خوش درخشیدند. درمجموع، نگاه کلی این بود 
که جشنواره موسیقی فجر به سمت رقابت های موثرتری پیش برود و به 
شکل متفاوتی برگزار شود. مسئله بعدی این بود که ازآنجایی که مرجعیت 
صدور فعالیت های فرهنگی هنری درکشور همواره با وزارت فرهنگ بوده 

است، تا پیش ازاین همیشه به دلیل تغییر سلایق و نگاه های مختلف، این 
مرجعیت هیچ گاه به اثبات نرسیده بود، اما به یاری خدا دراین مدت با 
برگزاری کنسرت علیرضا قربانی درتخت جمشید توانستیم این مرجعیت 
را به پیوست متن اصلی سند ملی موسیقی به اثبات برسانیم. از طرفی 
موارد محتوایی عمیقی را در شوراها مورد اصلاح قرارداده و براساس آن 
شروع به کارکردیم. یکی ازاین ها درجه بندی شرکت های موسیقی است 
که گمان کنم از یک ماه دیگر استارت آن زده می شود. به این معنی که 
شرکت های موسیقی درقبال آثاری که تولید می کنند مسئولیت بیشتری 
متوجه آنها خواهد بود. درواقع، محصولات و کنســرت هایی که برگزار 
می کنند مورد درجه بندی الف، ب و ج قرارمی گیرند؛ این خواسته خود 

اهالی موسیقی هم بوده است. 
به نظر شما جشنواره های مقطعی مانند جشنواره موسیقی 
نواحی که سالی یک بار برگزار می شود می تواند جوابگوی ظرفیت 
گسترده دراین حیطه باشد؟ به نظر شما چطور می توان ازاین 

میراث ارزشمند و بی تکرار صیانت کرد؟
بدیهی است که سهم جشنواره موسیقی نواحی دراین پوشش ها به 
نسبت تقاضایی که در کشور ما وجود دارد و مســئولیتی که به دوش 
ما است بسیار اندک است. ایده طرح »چهارفصل« هم به همین دلیل 
پایه گذاری شده است تا هنرمندان پیشکسوت نواحی بتوانند در تهران 
برنامه داشته باشند. این طرح دارای دو بعد مادی و معنوی است، از منظر 
مالی تلاش کردیم تا با سفرهای استانی، نشست هایی بی واسطه و خارج 
از فضای بورکراتیک اداری با هنرمندان موسیقی در استان ها داشته باشیم 
و به دغدغه های آنها گوش دهیم و با سر زدن به هنرستان ها به بررسی 
کاستی های موجود بپردازیم. بعد معنوی این مسئله هم این بوده است که 

شرایطی را برای اجرای این هنرمندان در پایتخت فراهم کنیم. 
دوستداران میراث فرهنگی بارها نسبت به تبعات برگزاری 
کنسرت در بناهایی مثل تخت جمشید هشدار داده اند، چرا این 
امر از سوی هنرمندان و دســت اندرکارانی که در صدور مجوز 

چنین کنسرت هایی دخیل هستند جدی گرفته نمی شود؟
برگزاری چنین کنسرتی مثل کنسرت علیرضا قربانی دردرجه اول 
به تاییدیه سازمان میراث فرهنگی رسید. ما وقتی به بررسی این مسئله 
پرداختیم که تاییدیه ســازمان میراث فرهنگی را برای آن که بسنجد 

چنین کاری به صواب است یا نه را در دست داشتیم. هرچند این مسئله 
اساسا به مرکز موسیقی ربطی ندارد، ولی به طورکلی وقتی از هرلحاظ 
خاطرجمع شدیم که برگزاری این کنسرت خطری برای بنای ارزشمند 

تخت جمشید ندارد به اعلام نظر پرداختیم. 
بعضی از هنرمندان نسبت به فاصله ای که بین صنوف و خانه 
موسیقی وجود دارد گلایه دارند. فکرمی کنید صنوفی مثل خانه 
موسقی چقدر می توانند این فاصله را بین خودشان و هنرمندان 

کمتر کنند؟
خیلی زیاد! در مدت زمان هفت ماهه ای که درمرکز موسیقی حضور 
داشته ام، خانه موسیقی تماما به پیگیری امور صنفی هنرمندان پرداخته 
است و خوشبختانه دراین دوره کوتاه، توانسته ایم همکاری موثری با خانه 
موسیقی داشته باشــیم. ضمن این که معتقدم صنوف نقش زیادی در 
حمایت از هنرمندان دارند، به عنوان مثال گاهی مواردی پیش می آید که 
دفتر موسیقی به عنوان مرجع قانونی نمی تواند پیگیری آن مسائل باشد و 
این خانه های صنفی هستند که می توانند دراین بین نقش داشته باشند. 
آنچه مسلم اســت این که تعامل هنرمندان و صنوف با یکدیگر اهمیت 
زیادی دارد و درنهایت در جهت مرتفع کردن موانع و مشکلات به سود 

هنرمندان جامعه موسیقی خواهند بود. 
اهالی موســیقی اصیل ایرانی معتقدند این نوع موسیقی 
به خصوص درسال های اخیر در محاق قرارگرفته است، راه کار 

شما دراین زمینه چیست؟
موردی که می گویید چیزی نیست که مرتفع شدن آن به دست یک 
یا دو مسئول صورت بگیرد، حتی می توانم بگویم این مسئله یک شبه هم 
به وجود نیامده است. ما در سه دهه اخیر نیاز به یک تصمیم گیری سخت 
داشتیم تا مقابل این روند بایستیم و از ریشه هایمان فاصله نگیریم. ولی 
این اتفاق درنهایت افتاده و تصمیم گیری های سخت هم نتوانسته دراین 
زمینه کمک دهنده باشد. اگرچه حفظ و احیاء موسیقی ایرانی مهم ترین 
دغدغه خود من هم است، این که چطور و با چه ابزاری می توان فضا را آماده 
کرد تا حوزه شنیداری مردم، موسیقی ایرانی باشد، نه موسیقی دیگری. 
ولی اتفاقاتی که درسه دهه اخیر افتاده مسیر موسیقی ایرانی را دستخوش 
تغییرات زیادی قرارداده است. به هرحال من هم تا جایی که بتوانم به سهم 

خود تلاش می کنم تا این میراث کهن و پرقدمت حفظ شود.
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 گفت وگوی صبا با امیرحسین سمیعی،  مدیرکل دفترموسیقی 

حفظ و احیاء 
 موسیقی ایرانی از مهم ترین 

دغدغه های من است


